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 2011يناير  25للقضايا السياسية بعد  اليوم(تأطير صحيفتي )الأهرام والمصري 

 دراسة مسحية مقارنة

 بحث مقدم للحصول على درجة الماجستير في الإعلام 

 إعداد

 أسماء عزت مصطفى جاد المولى

 إشراف

 أ.م. د كمال بديع الحاج

 2019نيسان /أبريل 

 .ملخص الدراسة

 اتجاهاته، فتصبحتلعب وسائل الإعلام بكل أشكالها دورا كبيرا في التأثير على الرأي العام وتشكيل 

 .مهمة في عمليات التغيير الاجتماعي والسياسي والاقتصادي أدواتوسائل الإعلام 

 بأدوار ذات أهمية في إطار معالجتها للقضايا السياسيية الهامية، ولا شين أن تلاولهياالصحافة وتقوم 

لهذه القضايا يخضع لرؤية وسياسة تحريرية معيلة وتأطير محدد تبعاً لملكية الوسيلة وتمويلها واتجاهاتهيا 

، حيي  لاحتي   2011يلياير 25السياسية، وفي ظل وجود أوضاع سياسيية ييير مسيتقري فيي مصير بعيد 

تيام القيائو وأخير  الباحثة من خلال تتبعها لكثيير مين ابخبيار والمقيالات الملشيوري فيي ييح  منييدي للل

معارضة له أن هلاك رؤيتين مختلفتين في تلاول القضايا السياسية التيي تينثر عليى اليرأي العيام المصيري 

وميين هلييا شييعرت بالمشييكلة البحثييية التييي يمكيين تحديييدها فييي ف دراسيية تغقييية الصييح  المصييرية للقضييايا 

حليييل عيليية ميين المييواد ، وذليين ميين خييلال ريييد ووييي  وتصييلي  وت2011يليياير  25السياسييية بعييد 

 وذلن اعتماداً على نترية التأطير الاخباري. الإخبارية التي تلاول  القضايا السياسية المصرية،

وتعتبر الدراسة محاولة لتحليل مضمون معالجة الصح  للقضيايا السياسيية باعتبيار ذلين يينثر فيي 

خييلال نتييائد الدراسيية  ميين 2011يليياير  25بعييد السياسييية تشييكيل الييرأي العييام المصييري نحييو القضييايا 

وستركز الدراسة بشكل أساسي عليى التحلييل  تمعي.والمجوتحليلاتها للاستفادي ملها على المستو  العلمي 

الكيفي للمواد الإخبارية في الصح  عيلة الدراسة باعتباره يتوافق مع نترية التأطير الإعلاميي، كميا أنيه 

نيه يسياعد عليى اسيتلتاو ميا وراا المعياني والرميوا والكلميات ابكثر ملائمة لقبيعة موضوع الدراسة وب

الدراسية  يتحدد إطارووالعبارات المستخدمة، مع الاستعانة بالمنشرات الكمية التي ستمهد للتحليل الكيفي، 
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فييي الصييح  المصييرية القومييية والخاييية، كمييا تتحييدد وحييدي المعايليية فييي المييواد الصييحفية فييي يييحيفتي 

 2015يونيو  30وحتى  2011يلاير  25اليوم بعد ابهرام والمصري 

وتكش  الدراسة خصائص المعالجة الصحفية للقضايا السياسية في يحيفتين مهمتيين تلعبيان دوراً 

الدراسة بتحلييل تيأثير نميل الملكيية والسياسية التحريريية  منثراً في تشكيل الرأي العام المصري، كما تهتو

 على نمل معالجة القضايا السياسية شكلا ومضمونا.

بدأت الصح  تتلاول القضايا بشكل مختل  عميا كيان قبيل الثيوري،  2011يلاير  25ملذ قيام ثوري 

انييية حييي  تييو اختيييار عيليية الدراسيية المسييحية الميدالسياسييية، وقييد قاميي  الباحثيية بيي جراا  ولاسيييما القضييايا

مفييردي تراعييي تلييوع الاختصايييات والانتمييااات  30عمدييية قصييدية كعيليية يييير احتمالييية وتتكييون ميين 

 الحزبية والمهلية.

وتحييدد مجتمييع الدراسيية فييي الخبييراا ميين المتخصصييين فييي التشييأن المصييري المهتمييين بالجانييب 

 ائمين بالاتصيال فيي الصيحيفتين عيلية البحي .السياسي والاقتصادي والاجتماعي والإعلامي، متضملاً القي

 ،مبييارك.وهييي تلحييي 2011يليياير  25وبليياا علييى نتييائد الدراسيية تييو تحديييد أهييو القضييايا السياسييية بعييد 

البرلمانييية، الانتخابييات  الدسييتور،تعييديل  المتيياهرات والاعتصييامات والمليونيييات، الانتخابييات الرئاسييية،

 رابعة.فض اعتصام  الإرهاب،ب على أحداث سيلاا والحر يونيو، 30 متاهرات

 .نتائج الدراسةأهم 

ضمن القضايا السياسية  %20.1الصداري بلسبة  في والاعتصامات والمليونياتالمتاهرات جاات 

 % 17بلسيبة  2011يلياير  25، تلتهيا أحيداث 2011يلياير 25 الدراسية بعيدتلاولتها الصيح  محيل  التي

البرلمانييية بلسييبة  والانتخابييات %11.7يليهييا الدسييتور بلسييبة  ،%14بلسييبة تلتهييا الانتخابييات الرئاسييية 

 ،%6.4 وأحييداث سيييلاا %7.3مبييارك بلسييبة  ثييو تلحييي ،%9يونيييو بلسييبة 30تلتهييا متيياهرات  ،9.3%

 .%5.2اعتصام رابعة  وأخيراً فض

يليهييا  ،%20.4، يليييه المقييال الصييحفي بلسييبة %76.1الصييداري بلسييبة  فيييجيياا الخبيير الصييحفي 

  .%0.04وأخيراً العمود الإخباري بلسبة  ،%1.4والقصة الخبرية بلسبة  ،%1.7التقرير بلسبة 

 فيمعالجة  فيالمصادر الإخبارية التي اعتمدت عليها الصح  محل الدراسة  الدراسة تلوعكشف  

 %42.4الصيداري بلسيبة  فيوجاا الاعتماد على المحرر الصحفي  2011يلاير 25القضايا السياسية بعد 

، %2.8وكيالات ابنبياا بلسيبة  ، ثيو%18.9بلسيبة  وجياا الكتياب ،%32.5يليه المراسل الداخلي بلسيبة 

 .%1.1خبر مجهل بلسبة  ، وأخيراً %2.3بلسبة  ورئيس التحرير
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 فيي القضايا السياسية بالصح  محل الدراسة جاات القيوات المسيلحة فيفيما يتعلق بالقو  الفاعلة 

وابجهيزي ابمليية  ،رون ثو حركات شيبابية فالإسيلاميونالمتتاه المسلمين ثوالصداري ثو جماعة الإخوان 

 قادي رأ .و وقو  سياسية والسلقة التلفيذية ورموا ديلية وأحزاب ومواطلون عاديون وواراا سابقون

اات التغقييية علييى وفيمييا يتعلييق باللقييار الجغرافييي للقضييايا السياسييية بالصييح  محييل الدراسيية، جيي

وتعُز  الباحثة ذلن إلى طبيعية القضيايا محيل الدراسية ،  %77.3الصداري بلسبة   فيمستو  الجمهورية 

عمييي   2013يونييييو  30بعيييدها ، وأحيييداث  وميييا  2011يلييياير 25فعليييى سيييبيل المثيييال فيييي متييياهرات 

نتخابيات الرئاسيية المتاهرات والاحتجاجات معتو محافتات مصر ، وكذلن انتخابات مجلس اللواب والا

وكذلن التعديلات الدستورية التي جرت جميعها على مستو  محافتات ومدن وقر  مصر، تليها التغقية 

 . %3.4،وأخيراً التغقية على مستو  المديلة /القرية بلسبة  %19.3على مستو  المحافتة بلسبة 

القضيايا السياسيية فيي  الجيةمع فيييداري ابسياليب المسيتخدمة  فيالإبراا والتركيز  جاا أسلوبو

يليه أسلوب  ،%19.2يليه أسلوب التفسير والاستفاضة في الشرح بلسبة  ،%60.4يحيفة ابهرام بلسبة 

التكيرار بلسيبة  وأخييراً أسيلوب %13.6يليه أسلوب الاستشيهاد بأدلية ووقيائع بلسيبة  %16التكرار بلسبة 

  ، وجاا أسلوب عرض جانب واحد بخلايا يفرية.6.7%

ري ابسياليب المسيتخدمة ييدا فييالإبراا والتركييز  جاا أيضا أسلوب وفي يحيفة المصري اليوم

 ،%20يليه أسلوب التفسيير والاستفاضية فيي الشيرح بلسيبة  ،%51.6القضايا السياسية بلسبة  معالجة في

وجياا أسيلوب    %9.9، يليه أسيلوب الاستشيهاد بأدلية ووقيائع بلسيبة %16التكرار بلسبة  وأخيراً أسلوب

 .%2.4عرض جانب بلسبة 

م 2011يليياير  25وفيمييا يتعلييق بالكلمييات المحورييية البيياراي المعبييري عيين القضييايا السياسييية بعييد 

ييداري  العبيارات بصيحيفة ابهيرام  بلسيبة  فييبالصح  محل الدراسة  جاات كلمة  " انتزاع السلقة " 

"  و"  الانسحاب، وتتساو  كلمتان محوريتان ف "  %10.9وتلتها كلمة " دستور جديد " بلسبة  32.6%

ف " مواجهييات دامييية " و معركيية  محوريتييان، وأيضييا تتسيياو  كلمتييان  %9.8الوحييدي الوطلييية "  بلسييبة 

، فقييد أبييرات يييحيفة ابهييرام المواجهييات والصييدامات الدامييية بييين الشييرطة  %8.1انتخابييية " بلسييبة 

والرجوع إلى ملاالهو ، وقد أطلق  الشرطة الرييا  عليى  الميادينوالمتتاهرين لإجبارهو على إخلاا 

انتخابييات مجلييس اللييواب  فيييشييارع  محمييد محمييود ، كمييا أبييرات الصييراع  فيييالمتتيياهرين كمييا حييدث 

لكسيب أييوات اللياخبين  السياسيياسيتخدم  الميال  التييم   بين ميا وييفتهو بفليول نتيام مبيارك  2012

مثيل  %9.8" بلسيبة  الانتخاباتالحزبية والديلية ، ويليها كلمة " تأمين  والتأثير عليهو ، والقو  السياسية

 %7.3ف" مجلس اللواب " و" الرئاسية " و"الاستفتاا على الدستور" ، وجاات  كلمية " السيفاح " بلسيبة 
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مع الحركات الشبابية  معاملتهفقد أطلق  يحيفة ابهرام  على واير الداخلية ابسبق حبيب العادلي لسوا 

، تليهيا كلمية " %6.6" و " الوحيدي الوطليية " بلسيبة  ديكتياتوريوقمعها ،وتساوت  كلمتان محوريتيان " 

، كمييا تتسيياو  كلمتييان  %5.1، تليهييا كلميية " هجييوم بلقجييية " بلسييبة  %5.5ضييبابية سياسييية " بلسييبة 

 %4.4يية " بلسبة ، وتليهما كلمة " يلع طا%4.7محوريتان " اللجان الشعبية" و خيانة ابمانة  بلسبة 

 ، وتسيياوت كلمتييان محوريتييان ف " إطييلار الليييار علييى المتتيياهرين " و " إشييعال المتيياهرات " بلسيييبة

4.3%. 

وجيياات بلسييب قليليية الكلمييات المحورييية التالييية ف تقهييير اللتييام السياسييي ، ونييار التعصييب، ونييار 

مخالفيية و وتقهييير القضيياا،واللجييان الشيعبية،  التعصيب ،والشييلل، وإطييلار الرييا  علييى المتتيياهرين،

مواجهيات و القيوي المفرطية، واسيتخدام ومروجيي الشيائعات، الثوري، وخقي  الثيوري، واستردادالشريعة، 

 وإييلار المحيال التجاريية، والسيفاح، وفراغ أمليي، دامية ،وتأمين الملشآت الحيوية، والسمسري والرشوي،

لاتيييه، وحيييرب نفسيييية ضيييد وفيييض الاعتصيييامات، والصيييراع، تحيييذير المحرضيييين ،وعيييودي الجيييي  لثك

 وإضراب ،و إهدار المال العام، المعتصمين، والسفاح ، الثوري المضادي ،والتحريض على كراهية الثوري،

شيديد اللهجية، وهجيوم  وتحيذيروبلاا دولية عصيرية،  والمشروع الاسلامي المعتدل ،واللزاهة  والشفافية،

والرشيوي وبييع  القضاي، وعدوان فكر  متفجير، على التعديو والإسااي والتجريح، ذمة المالية،وال علي ،

وحيرب أهليية ليبس أقلعية الكيذب، ومكافحية  الانتخابيات، لإفسيادالايوات، والتصوي  القائفي ، والتآمر 

و تفجيير خقيوط الغياا، والفليول يشيعلون الفتلية،  وإمياري اسيلامية، عليى الدسيتور، والاسيتفتااالارهاب ، 

 يس بديلا للشرعية، فض الاعتصام.وشروط الانتخابات الرئاسية، والجي  ل

ييداري  العبيارات المعبيري  فيي"   اليوطليأما في يحيفة المصري اليوم فجياات كلمية  " الحيوار 

تليهيا  %13.7لاستكمال خريقة القرييق  بلسيبة  الوطليللحوار  العسكريعن  موضوع دعوي  المجلس 

، تليهييا كلميية " %10.3ن جديييدي " بلسييبة ، تليهييا  " سيين قييواني %11.9كلميية " الوحييدي الوطلييية " بلسييبة 

،وتسيياوت كلمتييان  %8.4" بلسييية  تالانتخابييا، تليهييا كلميية " تييأمين  %9.4تعييديلات دسييتورية " بلسييبة 

، تليها كلمة " التصيوي  القيائفي "  %8" الجي  يدير البلاد "و "  القيادات الفاسدي "  بلسبة   محوريتان

 انتيزاعحورية التالية " أعمال سلب ونهب " و" ترقيع الدستور" و" ، وتتساو  الكلمات الم %7.4بلسبة 

،  %5.9، تليهييا كلميية " الفلييول يشييعلون الفتليية"  بلسييبة  %6.9السييلقة " و يييلع طايييية جديييد " بلسييبة 

، تليهيا كلمية " كلمية تيداول  %5.7ف "اللجيان الشيعبية " و" التلحيي " بلسيبة  محوريتيانوتتساو  كلمتان 

، تليها كلمة " تصيعيد الاحتجاجيات "  %4.4،تليها كلمة " خريقة القريق " بلسبة  %5سبة السلقة " بل

 . %4.3بلسبة 
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توجد فرور ذات دلالية احصيائية ميا  فيحة الفرض ابول جزئياً والقائل أشارت نتائد الدراسة إلى

للقضيايا السياسيية بعيد الصيراع خيلال تغقيتهيا  إطاراستخدام  في اليوم(ـ المصري  )الاهرام جريدتيبين 

 يلاير. 25ثوري 

توجد فرور ذات دلالة احصائية  والقائلفجزئياً  الثانيالدراسة إلى يحة الفرض  أشارت نتائدكما 

تيرتبل  حديثية. اطيرعامية ـيـ  )أطيراسيتخدام نيوع الإطيار  فيي الييوم( المصيريـ  )الاهرام جريدتيما بين 

 م.2011يلاير  25السياسية بعد ثوري  خلال تغقيتها للقضايا نفسه(بالحدث 

توجد فرور ذات دلالة إحصائية ميا بيين  والقائلفوأشارت نتائد الدراسة إلى يحة الفرض الثال   

تغقيتها للقضيايا السياسيية بعيد ثيوري  فيالمستخدمة  التأطيرآليات  في اليوم( المصريـ  )الاهرام جريدتي

 .2011يلاير  25

Summary of the Study. 

The media, in all its forms, plays an important part in influencing the public 

opinion and shaping its direction. 

The press plays an important role in the framework of addressing the significant 

political issues. There is no doubt that addressing such issues is subject to a 

certain editorial opinion and policy and a specific framing based on the 

information outlet's owner, funding and political trend. Under unstable political 

conditions in Egypt after January 25th, 2011 where the researcher has observed, 

through tracking the news and essays published in the newspapers supporting 

the existing political regime and other newspapers opposing it, that there are 

two opposing opinions as regards addressing the political issues that influence 

the Egyptian public opinion. Thereby, the researcher had a research problem 

identified as: Studying the Egyptian newspapers 'coverage of the political issues 

after the 25th January, 2011. This was through monitoring, describing, 

classifying and analyzing a sample of the news items that dealt with the 

Egyptian political issues by relying on the news framing analysis theory. 

This study is an experiment, through which the researcher can analyze the 

means used by newspapers to address the political issues on the understanding 
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that this has its effect on shaping the public opinion as regards the political 

issues after 25th January, 2011. This is to contribute to research on the scientific 

and social levels. The shall focus specifically on the analysis of the news items 

in the newspapers representing the sample of the study, given that this is in line 

with the news framing analysis theory, that this is appropriate for the nature of 

the subject matter of the study and that this helps conclude the depth of 

meanings, the symbols, words and phrases used. In this respect, there shall be 

used the quantative indicators which shall pave the way for the qualitative 

analysis.  The frame of the study shall be the Egyptian national and private 

newspapers. Further, the inspection unit shall be Al-Ahram and al-Masry al-

Youm. 

The study will reveal the characteristics of the media treatment of the political 

issues through two important newspapers with an important influence on the 

shaping of the Egyptian public opinion. Additionally, the study will analyze the 

effect of media ownership and editorial policy on the method of addressing the 

political issues in terms of form and content.  

Since the irruption of the January 25 Revolutionthe newspapers have dealt with 

issues, particularly the political issues, in a manner deferent from that which 

was used before the Revolution. The researcher conducted a field survey 

targeting a study sample consisting of 30 persons with different specialties and 

political affiliations.  

The survey population included specialists in the Egyptian political, economic, 

and social and media issues who deal with the two sample newspapers. Based 

on the outputs of survey there were identified the most important political issues 

after the 25thJanuary 2011 Revolution, namely Mubarak's stepping down, 

demonstrations, million-participant-demonstrations, sit-ins, presidential 

elections, constitutional amendments, parliamentary elections, the 30 th June 



                2021ـ يوليو  27العربية في الدنمارك ـ العدد  للأكاديميةالمجلة العلمية 

 

7  

 

Demonstrations, the Sinai events, terrorism and the dispersal of the Rabaa' Al-

Adawiya sit-in. 

The Output of the Study 

The demonstrations, sit-ins, million-participant-demonstrations have occupied 

the centre of the stage at a rate of 20.1% as regards the political issues addressed 

by the newspapers subject matter of the study after the January 25 Revolution; 

the events of the 25th January, 2011 and Mubarak's stepping down,17%,; the 

presidential elections, 14%; the constitutional referendum, 11.7%; the 

Parliamentary elections, 9.3%; 30 June demonstrations, 9%; Mubarak's stepping 

down, 7.3; Sinai events, 6,4%, and the dispersal of the Rabaa' Al-Adawiya sit-

in, 5,2. 

L In relation to the political issues, the press news came first at a rate of 76.1%; 

the press article,20.4%; the press report, 1.7%; news story, 1.4%; and then 

thenews section , 0.04%.  

The study indicated the diversity of information sources relied upon by the 

newspapers subject matter of the study in their addressing the political issues 

after the January 25 Revolution.The press news featured prominently at a rate of 

42.4%; the internal reporter, 32.5%; the book, 18.9; the news agencies, 2.8%; 

editor-in-chief, 2.3%; and then the anonymous news, 1.1%. 

As far as the key influencers in the political issues viewed through the 

newspapers subject matter of the study the armed forces occupied the centre of 

the stage, followed by the Muslim Brotherhood, the demonstrators, Youth 

movements, Islamists, security bodies, political powers, the executive authority, 

religious symbols, political parties, citizens, former ministers and opinion 

leaders.  
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As regards the geographical scope of the political issues addressed by the 

newspapers subject matter of the study the coverage at the state level was at a 

rate of 77.3. The researcher attributes this to the nature of the issues subject 

matter of the study. For example, during the demonstrations of 25th January 

2011 and the demonstrations taking placethereafter and events of 30 June the 

demonstrations and protests dominated all the governorates of Egypt. This also 

was the case as regards the parliamentary and presidential elections and the 

constitutional amendments that took place all over the governorates, cities and 

villages of Egypt. The coverage at the level of the governorates was at a rate of 

19,3% while at the level of the city and village was at a rate of 3.4%. 

The repetition and focusing method was at the top of all methods used to 

address the political issues in Al-Ahram at a rate of 60.4%; the method of 

interpretation and elaboration in the commentary, 19.2; the repetition method, 

16%; the citation of evidence and facts, 13,6%; the repletion method, 6,7%; and 

the single aspect presentation method, zero cell. 

The repetition and focusing method was at the top of all methods used to 

address the political issues in Al-Masry Al-Youm at a rate of 51,6%; the method 

of interpretation and elaboration in the commentary, 20%; the repetition 

method, 16%; the citation of evidence and facts, 9.9%; and the single aspect 

presentation method, 2.4%. 

As regards the keywords expressing the political issues after the January 25 th, 

2011, in the newspapers subject matter of the study the word "snatching power" 

dominated the phrases used in Al-Ahram at a rate of32.6%; "a new 

constitution", 10.9%; " pull out " and " the national unity" were used equally at 

a rate of 9.8%; " bloody confrontation " and " electoral battle" were used 

equally at a rate of 8.1%; Al-Ahram highlighted the confrontations and bloody 

clashes between the demonstrators and the police that wantedto force the 
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demonstrators to evacuate the squares and go back home. The police shot the 

demonstrators as the case in Mohamed Mahmoud Street. Al-Ahram also 

heighted the conflicts on the parliamentary elections 2012 between the so called 

remnants of the Mubarak Regime that used the political money to win votes and 

influence the electors, and the partisan and religious political powers, this being 

followed by "securing the elections", 9,8%; , and also " House of 

Representatives" , "presidential" , referendum on the constitution"; "the 

assassin", 7.3, where Al-Ahram called former Minister of Interior, Habib Al-

Adly, as the assassin for his violent and repressive method used to deal with the 

youth, in this regard, the words "dictator" and "national unity" were equally 

used at a rate of 6.6%; "political uncertainty", 5.5%; "thugs attacks" , 5.1%; " 

popular committees" and trust" were equally used at a rate of 4.7%; "tyrant", 

4.4%;and " shooting the demonstrators" and "fueling the demonstrations" were 

equally used at a rate of 4.3%. 

The following words were used at a low rate: " cleansing the political regime, 

the fire of fanaticism, paralysis, shooting the demonstrators, the popular 

committees, cleansing the judiciary, violating the Sharia, restoring the 

Revolution, hijacking the Revolution, rumor makers, use of excessive force, 

bloody confrontation, securing the vital facilities, brokerage and bribing, 

security vacuum, assassin, closing the commercial shops, dispersal of 

demonstrations, conflicts, warning the instigators, the return of the army to its 

barracks, the psychological war against the people holding sit-ins, instigating 

people to hate the Revolution, strikes, waste of public fund, moderate Islamic 

project, integrity and transparency, building a modern state, strongly worded 

warning, violent attack, patrimony, defaming and insulting of the judiciary, 

infringement on the judiciary, explosive intellectual aggression, bribe and 

selling of votes, sectarian voting, conspiracy to spoil the elections, civil war, 

wearing masks, combating terrorism, referendum on the Constitution, Islamic 
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Emirate, pipeline bombing, the remnants' reviving of tension,  the conditions of 

the presidential elections, the army not being the alternate of legality and sit-in 

dispersal. 

In Al-Masry Al-Youm the words " national dialogue" remained high at the top 

in the issue of calling the Military Council to the national dialogue to complete 

the road map at a rate of 13.7%; " national unity", 11.9%; "passing new laws", 

10.3%; "constitutional amendments", 9.4%; "securing the elections", 8,4%; " 

the army being involved in the management of the state" and "the corrupt 

leaders" used equally at a rate of 8%; "sectarian voting", 7.4%; "looting and 

pillaging","tinkering with the constitution" , "capture power", and " making a 

new tyrant" being used equally at a rate of 6.9%; " the remnants' reviving 

tension", 5.9%; "popular committee" and 'stepping down" being equally used at 

a rate of 5.7%; " rotation of power", 5%; "road map", 4,4%; and "elections 

escalation", 4,3%.  

The studypartiallycorroborated the first hypothesis which says that there are 

statistical differences between (Al-Ahram and Al-Masry Al-Youm) as regards 

the use ofthe frame of conflict during the coverage of the after 25 th January 

2011 Revolution period 

It also partially corroborated the second hypothesis which says that there are 

statistical differences between (Al-Ahram and Al-Masry Al-Youm) as regards 

the use of the type of frame( general frames, new frames related to the nature of 

the event) during the coverage of the after 25th January 2011 Revolution period. 

The outputs of the study also partially corroborated the third hypothesis which 

says that there are statistical differences between (Al-Ahram and Al-Masry Al-

Youm) in the mechanisms of framing used in the coverage of the after 25 th 

January 2011 Revolution period. 

 


